

# **Pequeña memoria de un amigo. A Javier Sáenz de Buruaga / Lagun baten oroigarri txiki bat. Javier Sáenz de Buruagari**

*A short memory of a friend. To Javier Sáenz de Buruaga*

Iñaki Azkuna

*Alcalde de Bilbao / Bilboko Alkatea*

### **RESUMEN**

**El autor relata sus primeras experiencias con Javier Sáenz de Buruaga y dibuja una imagen entrañable y cálida de amistad y lealtad como colega en las tareas compartidas en la responsabilidad política durante una serie de años.**

### **LABURPENA**

**Egileak bere lehengo esperientziak kontatzen ditu Javier Sáenz de Buruagarekin eta adisketasun bero eta zintzotasun baten bihotz-bihotzeko irudia marrazten du, urte batzuen bitartean lagun bezala elkarbanatutako erantzunkizun politikoak.**

### **ABSTRACT**

**The author highlights his early experiences with Javier Saenz de Buruaga and a warm picture of friendship and loyalty as a coworker in the political commitment shared for a number of years.**

En 1983, el Parlamento Vasco aprobó la Ley de Osakidetza. En aquel momento, nadie pensaba realmente en la trascendencia que tendría para la población este magnífico instrumento con que se dotaba al Gobierno de Euskadi. Tuve el honor y la responsabilidad de ser nombrado Director General de Osakidetza. Con muchísima ilusión, unos pocos creamos el núcleo de la nueva Osakidetza. Vino conmigo Javier Vergara, como director de Asistencia Sanitaria y entre los pocos funcionarios que nos acompañaron a Bilbao, se encontraba Javier Sáenz de Buruaga, como jefe del Servicio de Salud Pública del organismo. Allí nos conocimos, nació una colaboración que duró siempre y una amistad verdadera. Pasamos juntos los primeros y difíciles pasos de Osakidetza, los momentos de amargura de la escisión del Partido Nacionalista Vasco, el nacimiento de Eusko Alkartasuna y la entrada de los socialistas en la cartera de Sanidad. Javier se quedó en Osakidetza y yo me volví a mi hospital de Cruces por poco tiempo. El Lehendakari Ardanza me nombró Consejero Secretario de la Presidencia y allá vino Javier como Secretario de Drogodependencias, donde hizo una labor meritoria.

Buruaga, había estudiado Farmacia en la Complutense de Madrid. Después de un stage en Alemania y en Francia trabajó en una industria química-farmaceútica familiar, para ser posteriormente de los primeros funcionarios del Gobierno Vasco. De ese Gobierno que volvía a renacer bajo el manto del Estatuto de Gernika, una vez que en 1937 nos despojaron del legítimamente constituido las tropas franquistas.

1983an, eusko Legebiltzarrak Osakidetzaren Legea onartu zuen. Momentu horretan, inork ez zuen benetan pentsatzen Euskadiko Gobernuak zeukan instrumentu honek populazioarentzat edukiko zuen transzendentzian. Osakidetzako Zuzendari Nagusia izendatua izatearen ohore eta erantzunkizuna eduki nuen. Ilusio handiaren, gutxi batzuk Osakidetza berriko gunea sortu genuen. Nirekin Javier Vergara etorri zen, Osasun Laguntzako Zuzendari bezala eta Bilbora lagundu ziguten funtzionari gutxien artean Javier Sáenz de Buruaga aurkitzen zen. Osasun Publikoko Zerbitzuaren erakundeeko buruzagi bezala. Bertan ezagutu ginen, beti iraun zuen kolaborazio eta benetako laguntasuna sortu zen. Elkarrekin osakidetzako lehenengo eta urrats zailenak gainditu genituen, Eusko Alderdi Jeltzalearen banaketa-ren egoera atsekabeak, Eusko Alkartasunaren sorrera eta sozialisten sarrera sanitarearen zorroan. Javier Osakidetzan gelditu zen eta ni denbora gutxirako Gurutze-tako ospitalera itzuli nintzen.

Ardantza Lehendakariak Presidentziako Idazkari kontseilaria izendatu ninduen eta bertara etorri zen Javier Drogodependentziaren Idazkari bezala, non lan merituduna egin zuen.

Buruagak, Farmazilari ikasketak egin zituen Madrilgo konplutensean. Alemanian eta Frantziar stage bat egin ondoren, kimika-farmazilari etxeko lantegi batean lan egin zuen, geroago Euskal Gobernuko lehenetariko funtzilaria izateko. Gernikako estatutuaren mantuapean bersortu zen gobernu horretatik, behin 1937an legez eratutakoa. Kendu ziguten tropa frankistak.

Cuando el Lehendakari Ardanza me confió la cartera de Sanidad, le pedí que Javier me acompañara como Viceconsejero, cargo que ocupó hasta que la salud le jugó una mala pasada. Entramos al Departamento en unas condiciones difíciles: en pleno destape de lo que fue el escándalo de Osakidetza, donde bastantes pretendieron entrar con unos exámenes amañados. Un escándalo y un bochorno que tuvo consecuencias. Algunos cargos públicos fueron condenados por la justicia.

Javier fue un Viceconsejero de postín, de categoría. Sus amores eran la Farmacia, y la Salud Pública. A los que teníamos unas tendencias más hospitalarias nos demostró, con González de Galdeano y sus técnicos la importancia de una buena red de detección de la enfermedad, de las vacunaciones, de la veterinaria, y su relación con la asistencia primaria y hospitalaria.

Trabajó denodadamente en la “Ley de Ordenación farmacéutica” y más tarde en todo el proceso de “Osasuna Zaindúz”, pero sobre todo tuvo unas relaciones excelentes con el complejo mundo sanitario. Tenía el don de escuchar y el de comprender la situación del de enfrente y el deseo de solucionar los conflictos. Era pacífico y apaciguador. Javier destilaba humanidad y las relaciones sociales eran muy fáciles para él. Con los de arriba y con los de abajo. Sin fatuidad ni las tonterías de quienes se creen algo.

A Javier le golpeó la enfermedad en 1994, de una manera grave. Hubo que operarle de un cáncer de pulmón. Resistió la embestida y a un proceso tan grave, le toreó unos años no sin antes ser intervenido por segunda vez en una operación dramática que nos tuvo a todos acongojados. Hombre vitalista, amante de las grandes y pequeñas cosas de la vida, bilbaíno por los cuatro costados y por tanto, vasco de una pieza, Javier se nos fue dejándonos huérfanos de su amistad y de su enorme humanidad. Cuando yo era estudiante de Medicina escuché en el Hospital de Basurto a un enfermo que, refiriéndose a un insigne galeno, decía que había gente que no debería de morir por el bien de la humanidad. La especie humana crece, se reproduce y muere, nos han enseñado. Lo que repetía el paciente es un imposible porque todos sabemos que debemos de morir. Pero no deja de ser un homenaje a los hombres y mujeres buenos, positivos, que por donde han pasado han tratado de hacer el bien, de construir, de ayudar, de dar aliento, en definitiva de ayudar al prójimo. Javier era de estos. De los de una pieza. Una bellísima persona, que se dice en nuestro Bilbao. Agur, lagun maitea.

Ardantza Lehendakariak Sanitateko Zorroa niregan utzi zuenean, Javierrek laguntzeko eskatu nion, kontselariorde bezala. Lanbide horri ekin zion gaitzak harrapatu zion arte. Sailera egoera zailean sartu ginen: Osakidetzaren iskanbila izan zen desestaldi osoan, non gehienak maneaturako azterketa batzuen ondorioz sartu nahi izan zuten. Iskanbila eta lotsak ondorioak izan zituen. Kargu publiko batzuk justiziagatik zigortuak izan ziren. Javier handikeriazko kontseilariordea izan zen, kategoriazkoa. Farmazia eta Osasun Publikoa ziren bere amoreak. Ospitaleko joera nagusiena geneukanei erakutsi zigun Gozález de Galdeanorekin eta bere teknikariekin gaixotasuna detektatzeko sare onaren garrantzia, txertaketak, albaitaritzarena, eta bere erlazioa lehen-laguntzarekin eta ospitalekoarekin.

Bipilki lan egin zuen “Farmazilarri antolaketa Legean” eta geroago “Osasuna Zaindúz”-aren egitura guztian, baina bereziki erlazio oso ona eduki zuen Osasun munduko esparruarekin. Parekoaren egoera entzuteko, uleratzeko eta gatazkak konpontzeko desioaren dohaina zeukan.

Baketsu eta bakegilea zen. Javierrek gizatasuna distilatzen zuen eta erlazio sozialak berarentzat oso errazak ziren, goiko eta behekoekin. Erokeria gabe ezta zerbait direnak usten dutenen lelokeria gabe.

Javierri gaixotasunak 1994an harrapatu zion, modu astun batean. Biriki minbizitik operatu behar izan zioten. Erasoari eta prosezu astunari aurre egin zion, urte batzuetan, gaixotasuna toreatu zuen baina ez bigarren aldiz operatua izan baino lehen, denei estututa eduki zigun operazio dramatikoa.

Gizon bitalista, bizitzako gauza handi eta txikien maitalea, bilbotar sutsua eta ondorioz euskaldun petoa, Javier joan zitzaigun, deneei umezurtz utziz. Ni Medikuntzako ikaslea nintzela, Basurtoko ospitalean gaixo bateri entzun nion, galeno ospetsu bateri aipamen egin, eta horrela esaten zuen, gizatasunaren hobekuntzagatik hil behar ez zen jendea zegoela. Giza espezia, hasi, ugaldu eta hil egiten dela, erakutsi digute. Gaixoak errepikatzen zuena ezinezkoa da zeren eta, denak hil egin behar baikara. Baino omenaldia gizon –emakume, on, positibo, igaro izan diren lekutik on egitea nahi izan dutenak, eraikitzeo, laguntzeko prest dagoenari zuzenduta dago, arnasa emateko, erabatean lagun hurkoari laguntzeko. Javier hauetarikoa zen. Zati batekoa. Persona ederra, gure Bilbon esaten den bezala. Agur, lagun maitea.